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SKRAĆENI ZAPISNIK 

 
sa  3  sjednice (svečane)  Skupštine Istarske županije  i SABA Istarske  županije , održane 
25. rujna 2009. godine, u   Spomen domu  Pazin 

 
 Svečana sjednica  započela je u  11,05 izvoñenjem državnom himnom «Lijepa  naše» 
i svečanom  pjesmom  «Krasna zemljo - Istro milo «, u izvoñenju : Rondo Histriae, 
dirigentica: Vinka Burić.   

      D N E V N I  R E D :                                                                                                                                                                                           
 

1. Otvaranje svečane sjednice Skupštine Istarske županije  u povodu  Dana Istarske 
županije i proslave   65. obljetnice osnivanja  43. Istarske dovizije – Dino 
Kozlevac, predsjednik  Županijske skupštine  Istarske  županije, 

2. Prigodni govor  predstavnika  SABA Istarske  županije Miljenka  Benčića u 
povodu  Pazinskih odluka i  65. obljetnice  osnivanja  43. Istarske  divizije, 

3. Prigodni govor  župana Istarske  županije Ivana Jakovčića 
4. Glazbeni program 
 
Voditeljica  programa  svečane sjednice DUBRAVKA SVETLI ČIĆ, je na početku 

rekla: 
 «Dame i gospodo, poštovani uzvanici, dragi gosti, dobar dan i dobrodošli na svečanu 
sjednicu Skupštine Istarske  županije u povodu   25. rujna Dana   Istarske  županije. 
 Signore e signori, graditi ospiti, buongiorno  e benvenuti alla seduta  solene 
ndell'Assemblea regionale in ocasione del 25 dettembre, Giornata della   Regione  Istriana  ! 
 Ovom prigodom  posebno pozdravljamo  predsjednicu SABA Republike  Hrvatske, 
gospoñu Vesnu  Čulinović – Konstantinović, i predstavnike boračkih udruga Republike 
Hrvatske i Slovenije.  
 Hvala mješovitom pjevačkom zboru Rondo Histriae, dirigentici Vinki  Burić. 
 25. rujan 1943. godine značajan je datum u  novijoj istarskoj povijesti, jer je tada u 
Pazinu  potvrñena Odluka o odcjepljenju Istre od Italije i njezinom sjedinjenju s Hrvatskom. 
Tim povodom i mi danas slavimo. 
 Il  25 settembre 1943 e' una  dana inportanter nella storia  istriana. E stato iz giorno in 
cui a Pisino  e stata confermata la  decissione sulla anessione dell'Istria  alla  Croatia. Oggi  
festegiamo  questa ricorenza. 
 Invito il presididente dell'Assemblea della  Regione  istriana  signor Dino                                                                                                                                                 
Kozlevac  ad aprire la seduta dolene. 
 Pozivam predsjednika  Skuštine Istarske  županije  gospodina Dina Kozlevca da 
otvori svečanu  sjednicu». 
 

AD – 1 OTVARANJE SVE ČANE SJEDNICE SKUPŠTINE ISTARSKE 
             ŽUPANIJE   U POVODU DANA  ISTARSKE ŽUP ANIJE I PROSLAVE 
             65. GODIŠNJICE  OSNIVANJA  43. ISTARSK E DIVIZIJE 

 
DINO KOZLEVAC  , predsjednik  Skupštine Istarske  županije (ID - SDP), otvarajući 

sjednicu  je  rekao : 
   «Poštovane  dame i gospodo, signore  e signori, drugarice i drugovi, compagne  e 
compagni, cijenjeni uzvanici ! 
 Slavimo  25. rujna, Dan Istarske  županije, održavajući  svečanu sjednicu Skupštine 
Istarske županije, kojom prilikom obilježavamo  i prisjećamo se na rujanske  odluke iz  1943. 
godine i prilika je da se osvrnemo , složiti  ćete se , na povijesne odluke  koje  su 
najznačajniji dogañaj u  proteklom  stoljeću na području  Istre i na koje smo s pravom 
ponosni.  
 One su plod dugogodišnje antifašističke borbe na ovim prostorima u težnji za  
slobodu i socijalnom pravdom posebno izraženom u periodu od uspostave fašizma.  Fašizam 
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je bila zla ideologija, zlo. Naglašavam posebno zlo koje je uspostavila sustav kroz  razne 
rasne zakone te provodila genocid nad narodima.  
 In' Istria  contro il  fascismo si oposse tutto il popolo  di componente multietnica, 
Croati, Italiani, Sloveni. Tutti inssieme lotavano per  una societa'  libera, democratica e per i 
diriti nazionali e sociali.  La biberta' non ci ha  nessuno  regalato.  
 U toj borbi  za naše bolje sutra stradalo je na desetke  tisuća ljudi, nevinih  života, 
žena, djece, staraca, spaljena su sela, odvedeni ljudi u koncentracione  logore. Zato imam  
potrebu  da  se vama borcima Narodnooslobodilačkog  rata zahvalim za doprinos koji ste  
dali u  Narodnooslobodilačkoj borbi, ali u poraću  na  obrani  Pazinskih odluka kada je trebalo  
i puno  diplomatske umješnosti. Da nije bilo  vas ne bi bilo ni nas, ma što  tko odgovorio. 

  U Republiku Hrvatsku ugrañeni su temelji, ona je moderna Republika Hrvatska  
sazdana na temeljima  antifašizma. To piše u Ustavu  Republike  Hrvatske. Sabor je donio 
odluku o  Spomen danu, odnosno zakon, donio je Deklaraciju  o antifašizmu, koju nažalost  
više služi  za vanjsku upotrebu, a to govori da vam do  danas nisu   vraćena  prava. Ja 
očekujem  da će vrlo brzo biti  vraćena.  (Aplauz). 
 Poštovani ! 
 Uvjeren sam da se više oružano više nećemo braniti od nikoga i da je zadnji  rat bio 
Domovinski rat u kojem je učestvovalo na tisuće Istrana i za koji su dali i  žrtve kojima se 
klanjam. Koliko god se htjeli okrenuti  budućnosti moramo biti u skladu sa  tezom ili 
proklamacijom ili učenjem da je  povijest  majka ili učiteljica  budućnosti. Narušeni ekonomski 
odnosi u svijetu i Republici Hrvatskoj stvaraju i produbljuju socijalne razlike, nezaposlenost, 
besperspektivnost koja se danas   javljaju kao posljedica , moramo otvoreno reći, pohlepe 
dijela  vlasnika financija, privatizacijske pljačke, korupcije itd. I  to  sve za posljedicu ima 
stvaranje i zaoštravanje društveno i  političkih odnosa. Javljaju se za  sada pojavni oblici, ali 
zabrinjavaju izrazi rasizma i mržnje, ali zabrinjava da dolazi od ljudi iz javnoga  života. 
Odgovor na takve pojave je u pravnoj  državi, vladavini prava, ali u grañenju demokracije, 
civilnog  društva, brige o slabima, nemoćnima, ekologiji i zaštiti okoliša.  To je upravo  brana 
takvim negativnim pojavama koje, poučeni poviješću, započinjale su uvijek na isti način, kao  
folklor, bile su zabavne u početku, meñutim, svi zajedno, a tu su i svjedoci, znamo kako je to  
završilo. 
 Prema toma  stoga  treba govoriti, parlare dall'antifascismo alle generazion  giovane 
te imati nultu toleranciju na takve  pojave. To je naša zadaća.  
 Mi u Istri ponosni smo  na  dostignuti  stupanj demokracije, meñusobnog uvažavanja, 
konvivence, tolerancije, brige za  socijalne, nemoćne, ali moramo i dalje razvijati ukupno 
civilno društvo, jer je budućnost u civilnom  društvu. To je ujedno i preduvjet za razvoj 
gospodarstva, poduzetništva i pokušavamo maksimalno stvoriti uvjete i pretpostavke za  
razvoj Istarske županije. Po mnogim pokazateljima  smo u  vrhu u  Republici Hrvatskoj. po 
zaposlenosti, produktivnosti, izvoza itd.  Prva smo  županija koja  je donijela  antirecesijske 
mjere, ponavljam, antirecesijske mjere, odrekli smo se dijela rashoda. Znači, ono malo 
novaca  koje imamo odrekli smo  se u prilog  tome da pokušamo rasteretiti gospodarstvo i 
grañane.  Nismo  zahvatili u poreze, nismo išli opterećivati  grañane u ovoj situaciji. To je 
naša  uloga, to je naša  zadaća.       
 Imamo jasnu  viziju održivog razvoja u Istarskoj  županiji . Projekte koji su realizirani, 
koji se realiziraju i koji bi  trebali  biti realizirani, a tih ima dosta. Meñutim, razvoj Republike 
Hrvatske, županije, gradova i općina, mora dati dinamičniji odgovor na zahtjeve grañana, 
pogotovo u ovoj situaciji, na zahtjeve gospodarstva, a to je po nama, uvjereni smo, što veće 
upravljanje resursima na nižim razinama. To je bit demokracije civilnog  društva. Tim putem 
odavna su krenule evropske zemlje. Prema tome ne trebamo  izmišljati. Imamo puno 
primjera u okruženju  da svaka  zemlja, svaka  razina koja upravlja sa svojim  resursima na 
što nižim  razinama, što kvalitetnije, efikasnije, brže i bolje upravlja resursima, a sve na 
zadovoljstvo grañana.  Mi  smo danas jedna od  najcentraliziranijih  država, neću  reći u 
svijetu, ali u  Evropi  jesmo.  Od  100,00 kuna  93,00 do  94,00 kuna ostaju na razini 
centralne vlasti, 6,00 do 7,00 kuna dijeli  se na  jedinice lokalne, regionalne samouprave. Od 
toga, kada izuzmemo  Grad Zagreb, ostane svega nekih  5,00 kuna za sve jedinice  lokalne 
samouprave i  županije u Republici Hrvatskoj, a sve županije upravljaju negdje 1 do 1 % 
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svojih prihoda. To je neodrživo stanje.  Mi ne želimo biti u situaciji da nekoga potežemo za 
rukav, klanjamo mu se, molimo, koristimo roñačke i ine veze, već  želimo  imati sustav u  
državi, kao što ga imaju  sve ostale evropske zemlje i  želimo sa svojim  resursima upravljati  
sami. Jasno  da jesmo, bili smo i  bit  ćemo za solidarnost, jer solidarnost mora postojati. 
Nažalost, iz inih  okolnosti u Republici Hrvatskoj nisu sva područja razvijena, meñutim, ona 
područja koja  su razvijenija, koja su motor razvoja, tim područjima treba davati više vjetra u 
jedro da bi mogla povući one slabije koji polako zaostaju. To je bit  cijelog  sustava.  

Meñutim, čujemo  glasine i ozbiljne prijedloge da bi  trebalo  smanjiti broj općina, 
gradova i županija. Nije rješenje u smanjenju broja općina, gradova i  županija. Općina, 
gradovi i  županija je postigla  svoje ciljeve i  svrhu. Uostalom rezultati su vidljivi posljednjih 
godina. Ja mogu s ovoga mjesta poručiti da  tima koji daju  prijedlog što se tiče Istarske 
županije, koja je i društveno, politički i  geografskim i inim faktorima dokazala da može 
samostalno funkcionirati, samo joj  treba omogućiti  da se ostave odmah u startu  iz  samog 
prijedloga o tome.  

Ostvarili  smo značajne rezultate u suradnji  sa Evropskom unijom. Istarska županija s 
pravom se može pohvaliti u svim asocijacijama u kojim  se nalazim. Uostalom  Župan je bio i 
predsjednik jedne te asocijacije, odnosno  još uvijek je te asocijacije i od tih asocijacija ne 
treba imati straha i one su budućnost. Mi  smo  zahvaljujući tim asocijacijama, tim vezama, 
tim povezivanjima, ostvarili značajne prihode, odnosno benefite u ovoj  situaciji, pogotovo od 
predpristupnih fondova. Imamo još puno mogućnosti i rezervi  i takvu suradnju  trebamo 
razvijati.  To govori da je Istra bila oduvijek u  Evropi, mi smo u Evropi.  

Meñutim, imamo jedan problem, a taj problem je upravo  neriješeni odnosi sa 
susjednom prijateljskom  Republikom  Slovenijom. Mi pozdravljamo deblokiranje pregovora  i 
što brže približavanje Evropske unije, jer nam je sudbina i cilj, koliko god imala  Evropska 
unija probleme,  nam je  sudbina i cilj društvo naroda  slobodne Evrope, odnosno  Evropske 
zajednice  i uvjeren sam da ćemo se svi tamo naći.     
 Meñutim,  mi  smo Istarska  županija  u direktnom dodiru sa Evropskom unijom. 
Nažalost, susjedne države su u  Evropskoj uniji, mi nismo. Prema tome itekako smo  životni 
zainteresirani da se  što prije približimo, odnosno da uñemo u Evropsku uniju. Pozdravljamo 
deblokadu, ali ne možemo prihvatiti da ne znamo o čemu se razgovara, što se razgovara i 
kakvi su pregovori i razgovori, čime će to u konačnici rezultirati. Upravo povučeni  iskustvom 
iz prošlosti znamo kako su završavale trgovine, ratovi za teritoriji, nacionalnost itd. , kada se 
borilo za  krv i tlo. Prema tome i tu  moramo se  učiti nešto iz povijesti i mi  zahtijevamo, 
Istarska županija, gradovi i općine, da budemo uključeni u taj proces, jer se radi o našem 
području , području Istarske županije, o području gdje  žive naši sugrañani i  ljudi i grañani. 
Prema tome zadaća je i tražit  ćemo  od vlasti da budemo uključeni u  taj proces.  
 I dozvolite mi na kraju  jednu digresiju. Da  nas je  netko pustio da možda mi na  toj 
razini rješavamo probleme mi bismo ih odavna, kao što većina političara u Istri kaže, riješili. 
Meñutim, tu smo gdje smo i nadam se da će to  biti riješeno što prije. 
 Dame i gospodo, signore  e signori, drugarice i drugovi ! 
 Dozvolite mi na kraju  da dalje ne  dužim, jer će o povijesnim okolnostima i o razvoju 
Istarske županije govoriti govornici  iza  mene. Meñutim, dozvolite mi  da kažem da smo u 
protekom  razvoju  završili jednu značajnu aktivnost, a to su bili po prvi puta neposredni 
izbori na kojima smo izabrali neposredno izabrane  čelnike. Ja koristim priliku da svima tu  s 
ovog mjesta čestitam svim čelnicima, gradonačelnicima, starom i novom  Županu. Izabrali 
smo predstavnička tijela kao najviši oblik demokracije na ovim područjima na svim razinama, 
završila su konstituiranja i pred nama je u tim i takvim burnim vremenima, bremenitim 
teškoćama, pred nama posao.   Sa svim ovime o  čemu smo govorili, teškoćama i 
problemima koje imamo, moramo vjerovati u svjetlu budućnost. Budućnost zavisi od svih 
nas, zavisi koliko ćemo svi  mi zajedno dati doprinos. Meñutim, s pravom očekujemo i od 
državne politike da dade svoj doprinos u prevladavanju ove krize, jer smatram da nije 
dovoljno u ovoj situaciji učinjeno.  
 I dozvolite mi na kraju a tutti i cittadini della  Regione istriana , a nome  mio e a nome 
dei consiglieri  dell'Assemblea regionale invio i  migliori auguri per la Giornata della  Regione. 
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 Svim grañanima  Istarske županije  u osobno ime i u ime županijskih vijećnika  
Skupštine Istarske županije čestitam Dan Istarske županije. 
 Živjeli ! 
 Sve najbolje svima, puno sriće i zdravlja,  pogotovo našim borcima 
Narodnooslobodilačkog rata. 
 Hvala lipa !». 
  

AD – 2  PRIGODNI GOVOR  PREDSTAVNIKA SABA ISTARSKE ŽUPANIJE   
              MILJENKA BEN ČIĆA U POVODU PAZINSKIH ODLUKA I  65. 
             OBLJETNICE  OSNIVANJA 43. ISTARSKE DIV IZIJE 

 
MILJENKO BEN ČIĆ, obratio se  prisutnima slijedećim riječima: 

 
 «Poštovani skupe ! 
 Imam čast da vas u ime  SABA Istarske  županije i  svoje osobno najtoplije Vas 
pozdravim i zahvalim na prisustvu ovom značajnom i važnom skupu kojeg posvećujemo  66. 
obljetnici Rujanskih dogañaja i 65. obljetnici 43. Istarske divizije, dogañajima iz  antifašističke  
narodnooslobodilačke borbe II svjetskog rata. 

Prvog  dana ovog mjeseca 18. premjera Evropskih država u prisustvu i Hrvatske 
premijerke s dužnom i  odgovarajućom  pažnjom  obilježili su  sedamdesetu (70) godišnjicu 
početka II. svjetskog rata, svjetskog sudara pravde i nepravde i  poklonili se prvi  vojnicima  
Poljske vojske  koji su herojski  poginuli  u borbi  protiv krvave nacističke agresije. 
 Europski premjeri i premijer Rusije uz prisustvo delegacije svjetskih  ratnih  veterana i 
drugih uglednih i znamenitih osoba  na komemorativnoj ceremoniji svojim su govorima i 
izjavama podsjetili nas  na strahote i užase II. svjetskog rata s porukom,  ne ponovilo se ! 
  Stajali  su ravnopravno, zajedno i nekadašnji strašni   neprijatelji Nijemci i  Francuzi, a 
danas pokretačka  su snaga nove  Europe stvorene na  otporu nacizmu i fašizmu  na 
temeljima  antifašizma i ujedinjuju se  da bi svojim članicama osigurala ekonomsko 
blagostanje, mir i  sigurnost, što  željno očekuju svi narodi  Europe. Sukladno k tome i narodi 
Hrvatske očekuju  od premijerke Kosor  konkretne poteze i aktivnosti u pravcu kojim kreće  
antifašistička  Europa, da i u  praksi dokaže pripadnost  antifašističkim stečevinama, jer nije 
dovoljno samo  statirati za dnevnu politiku. 
 Ovih dana Skupština UN na svojem redovnom zasjedanju  u  New Yorku obilježava 
svoj  64-ti roñendan. Na jučerašnjem zasjedanju govorio je predsjednik  RH gospodin Stipe 
Mesić, kojemu smo mi izuzetno  zahvalni  za  doprinos  afirmacije i  promicanja  naših 
bogatih antifašističkih tradicija. 
 Od 4. do 26. lipnja  1945. godine u San Francisku na konstituirajućoj  Skupštini 
formirana je organizacija UN. Meñu delegacijama njih  42 države  osnivača UN prisustvovala 
je i delegacija  Titove Jugoslavije odnosno današnje Hrvatske. Njenom najvažnijem Vijeću  
za sigurnost ove godine predsjedava država RH. 
 Meñu prve odluke koje  je donijela Skupština UN spadaju odluke  o formiranju  
Meñunarodne komisije za  utvrñivanje ratnih  zločinaca, imenovanje  Meñunarodnog  suda 
za  osuñivanje  i kažnjavanje ratnih  zločinaca, te formiranje  MM Pariške  konferencije  koja 
je okrunila  slavnu antifašističku  NOB-e i Rujanske  dogañaje istarskog naroda.  
 S obzirom na  sve ove značajne dogañaje  koji su se dogodili u  sastavu MAK-a 
tijekom II. svjetskog rata i  vjernosti svojoj  tradiciji ovaj skup posvećen  je  25. rujnu i  65. 
obljetnici legendarne 43. Istarske divizije, začetoj i roñenoj  u zenitu otpora nacifašizmu u 
vremenu užasnog  rata. 
  Mussolinijev  fašizam i Hitlerov  nacizam svojim užasnim  ratom i  rasističkim 
zakonima  ostvarili  su najprljavije  poglavlje u  Europi  i njezinoj povijesti. Došlo je do 
svjetskog sudara u kome je zavladao užas, zabrinulo čovječanstvo  svijeta, koji se ujedinjuje 
za spas ljudske civilizacije.   
 Ugledni i vodeći antifašistički narodnjaci  Istre u strogoj  tajnosti s odgovornom 
trezvenošću  i ozbiljnošću  analizirali su  ratna zbivanja  i novonastalu situaciju . Suglasili i 
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dogovorili  da je to prava prilika  za pripremu organiziranog  otpora fašizmu i vječitim 
tlačiteljima za konačno nacionalno  i socijalno  osloboñenje  ovih prostora od tuñinaca. 
 Posebnu veoma  važnu rukovodeću  ulogu odigrali su  u pripremi i aktivnostima 
članovi  tadašnje  malobrojne KPH koji su predvodili  značajne partizanske akcije u kojima su 
mnogi  poginuli kao  heroji. 
 Uvaženi skupe ! 
 Legendarna 43. Istarska partizanska divizija  je simbol slobode i  sjedinjenja Istre, 
Rijeke, Zadra i pripadajućih otoka. 

30.000 boraca, Hrvata, Talijana, Slovenaca,  istarskih dobrovoljaca, borili su se rame 
uz rame,  krv prolijevali  i ginuli s borcima  u sastavu : 43. Istarske  divizije , 13. Primorsko - 
goranske, 35. Ličke, 8. Kordunaške divizije, Prekomorskih brigada, ratnoj mornarici i avijaciji. 
 Pored ovih ratnih  jedinica  na  bojištima širom Hrvatske  borili su se i  65.000 
antifašističkih  boraca u pozadini  na terenu  u Istri protiv  vojnih postrojbi novog  Njemačko-
nacističkog  okupatora i njegovih vjernih  suradnika , ostataka  okorjelih   fašista pripadnika II.  
regimenta, takozvane pukovnije,  pod zapovjedništvo  sina poznatog  Nazaria  Saura, 
stacioniranih i smještenih u  130  garnizona širom Istre.  
 Prema izvještaju koji je  napisao  zapovjednik  spomenutog  II. regimenta, Roberto 
Sauro navodi  da je u borbi  s partizanima  u Istri od  listopada 1943. do 9. svibnja  1945. 
godine poginulo  450 njegovih pripadnika  fašista koji su prema njegovim navodima, poginuli  
braneći  nacionalni teritoriji Italije u Istri.  
 U ovim  borbama užasnog  rata od  2. listopada 1943. pa do  9. svibnja 1945. godine 
poginulo je  17.000 kćeri i sinova  antifašističkih  boraca povijesne  i  geografske Istre, 
21.000 boraca i grañana  je uhićeno  i odvedeno  u konc – logore smrti. U borbi operativnih 
jedinica poginulo je 5.500  antifašističkih boraca., 6.500 antifašističkih   boraca  i ŽFT 
poginulo je u borbi  s fašistima i njemačkim  nacistima  na terenu u Istri. Iz zatvora i logora 
smrti nije se vratio kućama njih  5.000. U ovom  razdoblju od  19 mjeseci smrtno  je 
stradavalo mjesečno  preko 970 antifašističkih  boraca i ŽFT, odnosno  30 dnevno kroz svih 
570  dana. 
 Ovo je velika cijena koju  je stanovništvo Istre platilo za  svoje konačno  osloboñenje,  
pravdu i sjedinjenje. Time se oslobodio i  od vječitih tlačitelja, robovskog  života, poniženja, 
vrijeñanja, pogrdnog naziva  «šćavuna» i od broja  postalo je subjekt, meñunarodno priznat i 
aktivni sudionik  novog svjetskog  demokratskog poretka.  
 Saznanja o Titu uvjerila su istarske  narodnjake da je on sposoban, stabilan, 
beskompromisan i odgovorna osoba za voñenje uspješne i  pobjedonosne borbe protiv  
fašizma. Tim više kada su došli do  spoznaje da iza njega stoji  i gospodin  Ruzvelt, 
predsjednik SAD. Tim povodom razmišljalo se  i o odgovarajućoj osobi  koja bi stala na čelo    
antifašističke  NOB-e  istarskog naroda, a zadovoljava tadašnju  strukturu  stanovništva. 
Pronašli  smo ga početkom  1943. godine  u imenu  narodnog heroja  Joakima Rakovca.   
 Zbog toga su  Rujanski  dogañaji  osmišljeni , pripremljeni, organizirani i  dogodili se u 
stroj tajnosti. Vrlo mali broj aktivista, političkih radnika , predsjednika NOO-a i komandira  
partizanskih  punktova  i stanica  bilo je upoznato samo  djelom s njihovim ciljevima i 
zadacima.  
 Zato nije nikakvo čudo  da za Rujanske  dogañaje  nije znala  Talijanska  vlada iz  čije 
države se izdvaja, a ni  ZAVNOH ni AVNOJ  nisu bili   u potpunosti upućeni u  naše konačne  
ciljeve, a nije  znao  tada ni sam Tito za  to. 
 Rujanski  dogañaji su u potpunosti  opravdali , zahvaljujući upravo zajedničkoj  borbi, 
zajedničkoj odgovornosti Hrvata, Talijana i Slovenaca na ovom području  protiv  fašizma i 
nacizma i udovoljili njihovom zahtjevu  i  težnjama  predaka,  pomogli  Titu   koji je imao 
odlučujuću  ulogu u konačnoj  slobodi  i sjedinjenju  Istre domovini, AVNOJ-u, ZAVNOH-u i 
narodu Hrvatske da skine ljagu  ustaških  zločina sa svojih leña, svrsta Hrvatsku na stranu  
MAK-a i pobjednika  nad  fašizmom s jedne strane  i s druge  strane  Hitlera natjerali u  bijes, 
Čerčilu  poremetili  porobljivačke planove u Istri i izrevoltirali  su Staljina.  Osim  toga  unijeli 
su  nedoumicu  i izazvali  velike rasprave izmeñu  Saveznika, budući je Ruzvelt  bio na  
strani Tita i naših Rujanskih dogañaja.  
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 Umjesto da je državna politika današnje  Hrvatske objektivno sagledala i utvrdila što 
za nju  znače  Rujanski  dogañaji  i slavna antifašistička narodnooslobodilačka  borba 
Hrvatskog  naroda za sjedinjenjem Istre, Rijeke, Zadra i otoka, ona je  nakon  društveno-
političkih  promjena  izvršila  opći potop nad NOB naroda  Hrvatske. 
 Nitko  ne može poreći  niti pobiti da su državu  RH u današnjim granicama stvorili  
antifašistički borci sudionici NOB-e tijekom II. svjetskog rata (Aplauz) koje su granice  obranili  
hrvatski branitelji i borci Domovinskog  rata. (Aplauz). Ali isto tako ne može poreći ni pobiti 
ovu  tešku  deskreditaciju  i kriminalizaciju  koja se stvorila i vodi  prema NOB-u  naspram 
Domovinskog  rata i njihovih sudionika i antifašističkih  boraca naspram  hrvatskih branitelja. 
Prava i mirovine  hrvatskih  branitelja  naspram antifašističkih boraca, kada to čitaju obični 
ljudi , stane im pamet. 
 Došlo je vrijeme da Sabor  RH prinudi Vladu  da se problem antifašističkih  boraca i 
njihove antifašističke borbe  najhitnije riješi u skladu  točke 9. njegove Deklaracije  o 
antifašizmu. Da se u  školske udžbenike i druge dokumente vrati  povijest NOB-a . Da se 
obnove porušeni   spomenici i spomen  - obilježja iz  NOB-e. 
 Apeliramo i tražimo od istarskih zastupnika da se po ovom pitanju  posebno  
pozabave i ishode rješenje  u skladu s  spomenutom Deklaracijom. 
 SABA IŽ, bez obzira na  što sve odobravamo  i slažemo, ali ipak imamo pravo na 
svoje  jadikovanje. SABA IŽ nije zadovoljan ni sa   taktiziranjem Skupštine Istarske županije 
oko  proglašenja  epohalnih  fenomenalnih  Rujanskih dogañaja, dogañajima  20. stoljeća,  a 
nije zadovoljan ni   s ponašanjem oko otklanjanja  fašističkog spomenika u  Čizama.  
 Ovo su naši  posljednji apeli, prelila se čaša i ukoliko  se ovo što  je istaknuto  ne  
riješi u najskorije vrijeme, SABA IŽ morati će  postupiti  shodno  svome programu izrañenom 
za  rješenje ovih statusnih problema.   
 Hvala  na pažnji» 
 

AD – 3  PRIGODNI GOVOR ŽUPANA ISTARSKE ŽUPANIJE IVA NA 
              JAKOVČIĆ  

  
IVAN JAKOV ČIĆ, župan Istarske  županije, obratio se prisutnima slijedećim riječima: 

 
 «Poštovane  dame i gospodo, signore e signori 
 Poštovane vijećnice i vijećnici Skupštine Istarske županije, egrege sonsigliere e 
consiglieri dell' Assemblea della  Regione istriana  
 Poštovani predsjedniče Županijske skupštine  

Poštovana zastupnica  Vrbat 
Poštovani zastupniče Hrelja  
Poštovani  zastupniče Kajin  
Poštovane načelnice, načelnici, gradonačelnici  Istarske  županije. 
 
Istra odlučno i ponosno  već više od  60 godina gradi svoj čvrsti regionalni identitet. 
Proglas Istarskom narodu od strane Istarskog  sabora u jeku  II. svjetskog rata i sve 

što se dešavalo desetljećima poslije pokazuje da je Istra svojim političkim, ekonomskim i  
kulturnim posebnostima bila cjelina za sebe. To je i danas i želimo da tako bude i u 
budućnosti.  Ali temelj  moderne Istre nisu postavljeni danas ili nedavno ili  90-tih godina 
prošlog  stoljeća kada je ustanovljena  Istarska  županija. To je učinjeno puno  ranije. 
Uvjeren sam  da smo temelje moderne današnje Istre učvrstili 90-tih godina, ali oni su  
postavljeni sredinom prošlog  stoljeća u slobodi  istarskog naroda pobjedom nad fašizmom i 
pobjedom nad nacizmom. To dovoljno  govori što mislimo o tim dogañajima prošloga  
stoljeća. Oni su  zaista ključni povijesni dogañaji za Istru  20. stoljeća.  

 Prije nekoliko mjeseci za vrijeme jednoga prijema za Dan državnosti u predsjedničkim  
dvorima imao sam priliku  razgovarati  sa američkim i engleskim ambasadorom, koji su me 
začudo upitali kako to da se Predsjednik Republike Hrvatske tako često poziva na  
antifašizam, kako to  da insistira na  antifašizmu, smatrajući oni da je to  možda i pomalo i  
prenaglašeno. Odgovorio sam im da odnos  fašizma i antifašizma ima očito trajni i 
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nepomirljivi odnos. Hrvatska, nažalost, dobro zna što je ustaštvo, fašizam, nacizam i s time 
se neće nikada miriti i zato i pozdravljamo stavove Predsjednika  Republike Hrvatske 
(Aplauz) neovisno o tome da li  netko tome pomalo  ponekada i  čudi.  Zato mislimo da tako 
treba i biti.  Ljudski je praštati, ali zaboravljati  jednostavno nije moguće. Upravo stoga ova 
današnja Istra želi i generacijama koje dolaze javno poručiti da vrijednosti etničke i jezične 
tolerancije, pravde, jednakosti, vjerske tolerancije i bratstvo meñu judima i narodima, nemaju 
alternative. Jer netolerancija, jer rasizam, jer nacionalizam i vjerski  šovinizam ili vjerske 
isključivosti, ne mogu  donijeti nikada, nigdje i nikome sretni  život. Poručujemo svima  koji ni 
danas ne shvaćaju  da je pravo na različitost bogatstvo za  čovječanstvo, da se s njima 
nikada nećemo ni složiti ni pomiriti. Zato osuñujem izjave koje unose netrpeljivost u naše  
društvo, ulijevaju nevjericu i šire mržnju. Takvim ljudima nije mjesto u javnosti, a pogotovo 
nije im mjesto u politici. 

 Ali Istra je imala i ima svoj put, put meñusobnog uvažavanja, razumijevanja , napretka 
i tolerancije. To je taj naš put, istarski put. Siguran sam  da velika većina grañana je uz nas, 
siguran sam da velika  većina  grañana izabire taj istarski put. I danas u ovo vrijeme pomalo i 
nesigurnosti, kako vele, svjetske recesije, Istra traži svoj put. Pokušavamo dati naše 
odgovore. I  ta svjetska  recesija , kriza koja zahvaća svih, pa time i nas, može nas usporiti, 
može nas zakočiti, ali neće nas zaustaviti. Odlučni smo i čvrsti u namjerama da našim 
grañanima osiguramo sve što smo obećali. Dostojanstveni i siguran život je nešto što je 
minimalan zahtjev na koji naši  grañani imaju itekako potpuna prava. Nikada nismo tražili  da 
nam se daje tuñe, želimo samo svoje. Zato i moja zadnja poruka koju su novinari 
pojednostavili i stavili u naslov «Ili bolnica ili  autonomija» nije nikakva prijetnja nikome. To je 
samo prvo na naše. Dosta nam je demagogije i korumpiranosti u ovoj državi. Istra daje, 
davala je i  dat će za ukupan razvoj naše zemlje. (Aplauz). Ali vrijeme je  da tražimo i imamo 
pravo na svoje.  U ovoj državi od njenog osamostaljenja do danas Istre kao da nije ni bilo. 
Nije nas bilo ni  u proračunima ni nigdje drugdje, nije bilo ni pravde ni pravednosti za nas. Za 
nas zaista možemo reći u ovoj  državi nije bilo gotovo  nikakvog razumijevanja. I zato  želimo 
danas jasno reći  ne možemo više čekati.  Zato jednostavno  dosta s takvom politikom ! 
(Aplauz). Istra je  željela biti dio Hrvatske, Istra je dio Hrvatske, ali  želi  drukčiju Hrvatsku i 
zato dosta ovakve politike. (Aplauz). Ako to neki ne shvaćaju , ako to neki ne razumiju, mi  
ćemo im pomoći  da lakše shvate. 

 Uostalom  odlukom o sjedinjenju  s  maticom zemljom Istarski  sabor sigurno nije htio  
da opet netko drugi donosi odluke bitne za  Istru i njene grañane već upravo suprotno, da se 
te iste odluke donose ovdje u Pazinu, u Istri, i zato danas  60-tak godina poslije naglašavamo 
da  je antifašistička Istra samostalno odlučila  priključiti Istru Hrvatskoj  u novoj Jugoslaviji, ali 
da danas ta ista antifašistička  Istra ima još više pravo na svoje, na svoju  Istru. To je srž, to 
je  suština naših ciljeva.  Nikome  ne otimamo , samo  želimo  svoje, (Aplauz), a ne da se 
našim  novcima neki održavaju na vlasti, da političkim kriterijima dijele nezarañeno i da 
upravljaju našim novcem, zaboravljajući da  taj novac nije njihov.  Zato jednom ponovno  
vrijeme je da mijenjamo Hrvatsku. Ovako se dalje ne može i ne želimo više tako. Hrvatska  
trebaju radikalne promijene (Aplauz) i Istra je spremna dati svoj doprinos tim promjenama. 

 Dame i gospodo, signore  e signori ! 
 Mandat 2009. – 2013. godina koji je upravo započeo  donijeti  će niz značajnih, pa  ja 

bih  rekao, gotovo i povijesnih dogañaja. Svakako  najvažnija u globalnom  smislu bit  će 
ulazak Republike Hrvatske u  Evropsku uniju. Istra je svoju bogatu meñunarodnu  suradnju  
iskoristila  kreiravši danas  već  gotovo stotinjak programa i na tim iskustvima i na iskustvima  
našeg izvozno orijentiranog gospodarstva mogu  reći da smo praktički spremni postati 
članovi velike  Evropske obitelji.  

Barem smo svjedočili višemjesečnoj slovenskoj blokadi, pregovora koje Hrvatska vodi  
s Evropskom unijom. Vjerujem da će najnoviji dogovori dviju Vlada pokrenuti  dijalog  u 
pozitivnom pravcu. Svakako vjerujem da je svima jasno da se konačno rješenje graničnog 
spora ne može rješavati jednostranim potezima bilo  koje vlade ili bilo koje   strane, već samo 
meñunarodnom arbitražom na Meñunarodnom sudu.   
Izgradnja  istarskog cestovnog Y, izgradnja magistralnog plinovoda Pula – Umag dvije su 
najveće infrastrukturne investicije koje su u toku. Njihovim završetkom za nekoliko godina 
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značajno  ćemo podignuti kvalitetu  življenja u Istri. Takoñer nastavak  velikih ulaganja  u 
okoliš i to prije svega kroz Istarski vodozaštitni sustav i program Jadran, izgradnjom 
kanalizacijskih sustava u mnogim  naseljima i gradovima, te zaokruživanjem sustava 
gospodarenja otpadom, Istra će postići vrlo visoke  evropske standarde u zaštiti okoliša.   

Očekivana skora izgradnja nove bolnice u Puli, kao i  novih domova umirovljenika, 
više vrtića, škola i  sportskih dvorana, bolje  Sveučilište u Puli, omogućit će nam napokon viši  
visoki zdravstveni i ukupni društveni  standard. Svakako  mnogobrojni  drugi  razvojni 
programi  koji se u našoj  županiji realiziraju  ili pripremaju za realizaciju, trebaju nam donijeti 
novu višu  kvalitetu  življenja  s nižom nezaposlenošću i bogatijom  socijalnom i kulturnom 
politikom. 

 Kako bismo postigli sve ove ciljeve pozvao sam nedavno istarsko gospodarstvo na 
nastavak  iskrenog partnerstva  javnog i privatnog sektora. Vjerujem da se kriza  u kojoj se 
nalazimo može  u potpunosti prebroditi bude li naše gospodarstvo odbacilo logiku samog 
profita i priključilo nam se u  stvaranju  društveno odgovornog ozračja za sve zaposlenike i 
grañane što javni sektor mehanizmima s kojima  raspolažemo  želi poduprijeti.  Ako nekome 
to liči na socijalizam ili na komunizam neka mu liči, ali ja sam uvjeren da bez meñusobne 
solidarnosti javnog i privatnog sektora, bez meñusobnog  polaganja javnog i privatnog  
sektora,  ne možemo sačuvati  zaposlenost na  današnjem nivou i  ne možemo govoriti  o 
novim radnim mjestima. Zato  želim pozvati istarsko gospodarstvo na zajedništvo s nama, a  
mi smo s druge strane spremni  poduprijeti njihove potrebe i  njihove zahtjeve. (Aplauz). 
Samo na taj način  moći  ćemo konstatirati da smo se  oduprli zajedničkim snagama i da je 
kriza iza nas. I  želim vjerovati  da je u našim glavama  kriza iza  nas, jer smo je dočekali, 
oduprli smo se toj  krizi  žilavom politikom i na području gospodarstva i vjerujem da ćemo 
moći konstatirati za nekoliko mjeseci da je napokon kriza iza nas i da možemo govoriti  i 
započeti novi uzlet u gospodarstvu Istarske županije. 

 No, kako god bilo, uvjeren sam da će Istra upravo zahvaljujući  našim vrlo sadržajnim 
programima biti regija koja  će kao i do sada  po mnogočemu prednjačiti. Vjerujem u to, jer 
vjerujem u snagu boljeg ostvarenja onoga što smo  najavili, vjerujem u naš  uspjeh, jer 
vjerujem u zajedništvo koje  smo stvarali svih  ovih godina. 

 Dozvolite mi  na kraju svima  vama  zaželim sve najbolje i   da vam čestitam  Dan 
Istarske županije. 

  
 AD – 4 GLAZBENI PROGRAM 
 
 U kulturnom umjetničkom programu su sudjelovali :  Viktor Vidović, akademski 
glazbenik, gitarist, Bruno Krajcar – akademski  glazbenik, skladatelj, kantautor i etno –
glazbenik, Pjevački zbor  Rondo Histria, pod ravnanjem prof. Vinke Burić. 
 
 Na kraju su svi  prisutni pozvani  na nastavak druženja uz  prigodni domjenak. 
 Sjednica je zaključena u   12,33 sata. 
 
 
 
SKRAĆENI ZAPISNIK VODIO :                    PREDSJEDNIK SIŽ :  
 
IVAN KLARIĆ                                                                                         DINO KOZLEVAC 
 
 
 
 
 
 
 


